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interpelacji z dnia 20 stycznia 2023r. (wpływ do Sekretariatu w dniu 23 stycznia 2023r.) w/s drzewa 
klon jawor - pomnik przyrody w Karczewie

W odpowiedzi na interpelacją Pani Małgorzaty Spirowskiej Radnej Rady Miejskiej 
w Karczewie, chciałbym na wstępie zaznaczyć, że zawiera ona nieprawdziwe i wprowadzające 
w błąd wnioski i stwierdzenia.

W dniu 9 maja 2022 roku do Burmistrza Karczewa złożony został wniosek przez Komisję 
Rozwoju Gospodarczego i Ochrony Środowiska w sprawie udzielenia informacji nt. obciążeń 
formalno-prawnych i finansowych związanych z wpisaniem drzewa klon-jawor w poczet 
pomników przyrody. W odpowiedzi na wniosek Komisji (kopia odpowiedzi w załączeniu), w 
dniu 10.06.2022r. poinformowałem jakie działania należy podjąć w celu objęcia 
przedmiotowego drzewa ochroną prawną, a co za tym idzie skierowaniem do Rady Miejskiej 
w Karczewie projektu uchwały w tej sprawie. W odpowiedzi tej wyraźnie wskazałem etapy 
poszczególnych działań urzędu, z których jednym (bardzo ważnym) było określenie stanu 
fitosanitarnego drzewa. Jest to stosowane powszechnie przez wiele samorządów przed 
ustanowieniem pomników przyrody i ma na celu uniknięcie sytuacji, w której z pozoru zdrowe 
drzewo w niedługim czasie może obumrzeć lub ulec trwałem uszkodzeniu na skutek wad, 
których osoba nie będąca w tym zakresie fachowcem nie zauważy.

W dniu 01.07.2022 roku Komisja RGIOŚ złożyła wniosek o podjęcie działań zmierzających 
do objęcia drzewa klon-jawor formą ochrony przyrody i wpisaniem go do rejestru jako 
pomnika przyrody. W załączeniu do wniosku przekazany został również projekt uchwały. W 
odpowiedzi na wniosek ponownie udzielone zostało wyjaśnienie dlaczego przed podjęciem 
stosownej uchwały należy wykonać określone działania (zbadanie stanu drzewa i 
przeprowadzenie prac pielęgnacyjnych). Prosiliśmy również o przekazanie ewentualnego 
dokumentu, na podstawie którego w uzasadnieniu projektu uchwały wpisaliście Państwo (jako 
autorzy projektu uchwały) że „...Drzewo znajduje się w dobrej kondycji zdrowotnej, nie 
wymaga przeprowadzenia zabiegów pielęgnacyjnych...". Przekazanie takiego dokumentu 
niewątpliwie przyspieszyłoby prace. Na marginesie tylko wspomnę, że jak się później okazało 
(opinia dendrologiczna) stwierdzenie to było nie do końca prawdziwe, gdyż prace 
pielęgnacyjne były wymagane do przeprowadzenia. Również podczas obrad Komisji Naczelnik 
Wydziału Rozwoju Gospodarczego i Strategii również udzielał obszernych wyjaśnień w 
sprawie, zarówno Pani jak i pozostałym członkom Komisji.

W opinii dendrologicznej z dnia 19 września 2022 r. stwierdzono, że drzewo jest w bardzo 
dobrej kondycji zdrowotnej. Niemniej zalecono wykonanie usunięcia istniejącego posuszu (ok. 
5%) oraz redukcję korony drzewa (do 20%) w celu poprawienia statyki drzewa. Kopia opinii 
została Pani przekazana w dniu 24 października 2022 roku. W tym miejscu pragnę zwrócić Pani



uwagę na fakt, że usunięcie posuszu ma na celu, obok ochrony samego drzewa, również 
ochronę osób przebywających w jego otoczeniu. Drzewo znajduje się w centrum miasta, 
bezpośrednio przy drodze, a dodatkowo po tym jak stało się pomnikiem przyrody może być 
licznie odwiedzane przez mieszkańców i turystów. Pani stwierdzenie, że „...Wydzielony w 
takiej ilości posusz nie jest sytuacjg, którą mogła by stwarzać zagrożenie dla drzewa..." 
wskazuje, że pragnie Pani za wszelką cenę uzasadnić swój pogląd na sprawę i znaleźć 
usprawiedliwienie dla swoich teorii. Pani podejście może dziwić tym bardziej, że jest Pani 
Przewodniczącą Komisji ds. Zdrowia, Opieki Społecznej, Bezpieczeństwa i Porządku 
Publicznego. Zdrowie i bezpieczeństwo mieszkańców powinno być dla Pani jednym z 
priorytetów, a właśnie m.in. na te aspekty zwracał uwagę Naczelnik Wydziału RGS udzielając 
wyjaśnień podczas posiedzenia Komisji RGIOS.

W dniu 03 października 2022 r. przekazaliśmy do RDOŚ projekt przygotowanej przez 
Państwa uchwały. W dniu 03 listopada 2022 roku wpłynęło wezwanie Regionalnego Dyrektora 
Ochrony Środowiska wzywające do uzupełniania przesłanego projektu ze względu na 
następujące braki formalne: niezgodne z Rozporządzeniem Rady Ministrów z dnia 20 czerwca 
2002 r. w sprawie „Zasad techniki prawodawczej oznaczenie załączników oraz brak legendy i 
podziałki na mapie z lokalizacją drzewa. W dniu 09 listopada 2022 r poprawiony przez 
pracowników urzędu projekt uchwały ponownie został przedstawiony RDOŚ w celu 
uzgodnienia, które milcząco nastąpiło w dniu 10 grudnia 2022 r . W dniu 16 grudnia 2022 r. 
projekt uchwały został przekazany Radzie Miejskiej w Karczewie. Jak widać żadne działania 
podejmowane przez Urząd nie prowadziły do jakichkolwiek opóźnień w realizacji wniosku 
Komisji RGIOS zainicjowanego prze Grupę Sympatyków Drzew.

Prace pielęgnacyjne drzewa zostały zlecone firmie Uni-Komplex Jacek Ponceleusz w dniu 
16 listopada 2022 roku w oparciu o zawartą umowę z dnia 16 lutego 2022 r . W związku z 
przedłużającym się terminem realizacji prac obejmujących m.in. drzewo klon-jawor 
Wykonawca został poinformowany, że ich realizacja musi nastąpić przed końcem roku tak aby 
możliwe było ich rozliczenie w roku 2022. Jako Urząd otrzymaliśmy takie zapewnienie, 
jednakże ze względu na trudne warunki atmosferyczne, które wystąpiły w grudniu ubiegłego 
roku, nie było możliwe wykonanie wszystkich objętych zleceniem prac. Wykonawca zapewnił, 
że priorytetem są dla niego prace związane z pielęgnacją drzewa klon-jawor. Prace zostały 
wykonane w dniu 11 stycznia 2022 r . Zgodnie z umową z 2022 roku koszt wykonania prac 
wyniósłby 500 zł jednakże ze względu na fakt wykonania prac po wygaśnięciu umowy 
Wykonawca został poinformowany, że nie będzie możliwe zapłacenie za wykonane usługi. 
Informacja ta została przekazana zanim przystąpił do prac. Gmina Karczew nie poniosła 
kosztów związanych z pielęgnacją drzewa. Pragnę również zwrócić uwagę, że prace 
pielęgnacyjne wykonywała ta sama firma, która sporządziła opinię dendrologiczną, a wiec nie 
można tutaj mówić o fakcie, że wykonała te prace źle i zaburzyła statykę drzewa. Firma Uni- 
Komplex wykonywała również prace w Alei Lip w Otwocku Wielkim, które realizowane były z 
dofinansowaniem z WFOŚiGW w Warszawie. Wykonywała również pielęgnację topoli 
„Maryna" w Glinkach oraz zabezpieczała skupisko dębów w Otwocku Wielkim rosnących na 
działkach pomiędzy ul. Górną i Zamkową, w sąsiedztwie Szkoły Podstawowej. Zarówno te 
prace jak i wykonane na przedmiotowym drzewie, zostały zrealizowane profesjonalnie, z 
wykorzystaniem wiedzy i doświadczenia firmy (ponad 30 letniego). Jeśli ma Pani inne zdanie i 
uważa, że drzewo zostało zniszczone, to proszę zgłosić ten fakt do odpowiednich organów 
mających pieczę nad tymi zagadnieniami. Jeśli ma Pani życzenie uzyskania informacji o innych 
pracach wykonywanych przez firmę Uni-Komplex proszę zwrócić się bezpośrednio do jej 
właściciela Pana Jacka Ponceleusza, gdyż Urząd nie jest w posiadaniu wnioskowanych przez 
Panią informacji.

Jak już wcześniej wspomniałem prace pielęgnacyjne zleciliśmy w listopadzie 2022 roku. 
Fizycznie zostały one wykonane 11 stycznia 2022 r. . Uchwała Rady Miejskiej w Karczewie 
ustanawiająca pomnik przyrody -  klon-jawor weszła w życie w dniu 19 stycznia 2023 roku.



Tego dnia, we wczesnych godzinach przedpołudniowych pracownik Urzędu Miejskiego w 
Karczewie wraz z pracownikiem Grupy Remontowej dokonali oznakowania przedmiotowego 
drzewa odpowiednią tabliczką. Zgodnie z §6 Uchwały Nr LXXXI/431/2022 Rady Miejskiej w 
Karczewie z dnia 29 grudnia 2022 roku w sprawie ustanowienia pomnika przyrody jej 
wykonanie powierza się Burmistrzowi Karczewa. Wykonanie uchwały to m.in. oznakowanie 
ustanowionego pomnika przyrody. Zaproszenie na uroczyste oznakowanie drzewa 
Przewodniczący Rady Miejskiej w Karczewie Pan Piotr Żelazko wysłał do mnie (wiadomość e- 
mail) w dniu 19 stycznia o godz. 18:31, czyli bez mała 8 godzin po oznakowaniu drzewa! 
Faktem jest również, że wiadomość ta została wysłana po godzinach pracy Urzędu i z jej treścią 
(czyli z informacją o planowanej w dniu 21 stycznia uroczystości) mogłem zapoznać się dopiero 
w dniu 20 stycznia - prawie dobę po fakcie oznakowania drzewa! Na marginesie tylko 
wspomnę, że podczas rozmowy w dniu 16 stycznia b.r. przedstawiciele Grupy Sympatyków 
Drzew, którzy byli inicjatorami ustanowienia pomnika przyrody, pracownik urzędu 
poinformował, że posiadamy niezbędną do oznakowania tabliczkę i zostanie ona 
zamontowana z chwilą wejścia w życie uchwały tj. 19-stycznia. Nie jest więc prawdą Pani 
stwierdzenie, że tabliczka pojawiła się w przeddzień zaplanowanych na 21 stycznia b.r. 
uroczystości! Rozpowszechnianie tych informacji na portalu społecznościowym jest celowym 
wprowadzaniem w błąd opinii publicznej i godzi w dobre imię Urzędu Miejskiego w Karczewie 
oraz jego pracowników. Oczekuję, że zamieści Pani stosowne sprostowanie w tej sprawie!

Wracając do przeprowadzonych prac i ich terminu to niestety i w tym miejscu rozmija 
się Pani znacząco z faktami. Uchwała weszła w życie 19 stycznia 2022 roku. Prace zostały 
zlecone w listopadzie po sporządzeniu opinii dendrologicznej, a wykonane przed wejściem w 
życie uchwały czyli nie wymagały jakiekolwiek zgody Rady Miejskiej w Karczewie. O 
konieczności wykonania niezbędnych prac była Pani informowana na bieżąco poprzez 
udzielane odpowiedzi na wnioski Komisji RGIOŚ jak i wyjaśnienia składane podczas posiedzeń 
komisji więc ich realizacja nie powinna być dla Pani zaskoczeniem.

Uzyskanie dofinansowania na wykonanie prac z WFOŚIGW było niemożliwe ze względu 
na termin ich zlecenia i planowanego wykonania. Dofinansowanie z WFOŚiGW w wysokości 
50 tys. zł, jak już wcześniej wspomniałem uzyskaliśmy na pielęgnację Alei Lip w Otwocku 
Wielkim. W roku 2023 nabór nie został jeszcze ogłoszony, a nawet gdyby już tak było, to 
konieczne jest zabezpieczenie wkładu własnego w budżecie, a jak zapewne Pani wie ten został 
uchwalony prze Radę Miejską w Karczewie dopiero w dniu 30 stycznia 2023 roku. Poza tym 
wartość prac pielęgnacyjnych wyniosłaby 500 zł i nie jest to kwota, na którą nie stać Gminy 
Karczew (przypominam, że Wykonawca nie otrzymał wynagrodzenia za wykonane prace więc 
nie nastąpiło uszczuplenie budżetu Gminy). Na wykonanie pozostałych prac określonych w 
opinii czyli wykonanie podpór drzewa zapewne będziemy składać stosowny wniosek. W chwili 
obecnej nie jest znana wartość ich realizacji.

Reasumując pragnę podkreślić, że w żadnym momencie działania Urzędu Miejskiego w 
Karczewie nie miały na celu opóźnienia lub też uniemożliwienia ustanowienia pomnika 
przyrody. Zarówno ja jak i moi współpracownicy pozytywnie oceniamy podjętą przez Grupę 
Sympatyków Drzew inicjatywę i mamy nadzieję, że nie będzie to jednostkowy przypadek. 
Zapewniam, że jesteśmy otwarci na każdą współpracę i inicjatywy mobilizujące 
i spajające lokalną społeczność. Jednocześnie zapraszam Panią do aktywnego, pozytywnego 
zaangażowania w realizację i wsparcie takich inicjatyw w przyszłości.

Załączniki:
- odpowiedź na wniosek Komisji RGIOS z dnia 5 maja 2022 roku
- odpowiedź na wniosek Komisji RGIOS z dnia 23 czerwca 2022 roku
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